



السلطة الوطنية الفلسطينية

المركز المركزي للإحصاء الفلسطيني

مسح اثر الإجراءات الإسرائيلية أحادية الجانب على الأسر الفلسطينية، 2006

النتائج الأساسية



أيلول/سبتمبر، 2006

تقديم

أخذ الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني على عاتقه ووفقاً لقانون الإحصاءات العامة رقم 4 لعام 2000 مهمة توفير الرقم الإحصائي الفلسطيني الرسمي لراسمي خطط التنمية وواضعي السياسات ومتخذي القرارات ومختلف الباحثين والطلبة وعامة المستخدمين في كافة مجالات الحياة الاجتماعية والاقتصادية والجغرافية والبيئية في المجتمع الفلسطيني.

لقد تم تنفيذ مسح مؤشرات الأوضاع الاجتماعية والاقتصادية والبيئية الراهنة في الأراضي الفلسطينية لعام 2006 ضمن مشروع متكامل وشامل يهدف إلى توفير البيانات الأساسية حول الأوضاع الاجتماعية والاقتصادية والبيئية والجغرافية في ظل الأوضاع السائدة. حيث يأتي هذا المسح مكملاً لنشاطات قد تمت خلال الأشهر الماضية لخصر البيانات والمؤشرات المتوفرة، ويهدف المسح لسد النقص الحاصل في المؤشرات التي تم تحديدها من خلال حصيلة نقاشات ومداولات بحثت من خلال عقد ورشة عمل عقدها الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني وحضرها ممثلون عن جميع المؤسسات الحكومية وغير الحكومية في الأراضي الفلسطينية. ويأتي المشروع تماشياً مع الأوضاع الجديدة التي وجدت على الأراضي الفلسطينية في ظل الإجراءات الإسرائيلية أحادية الجانب.

وقد تناول هذا التقرير عدد من الموضوعات ذات العلاقة بالأوضاع الاجتماعية والسكانية والأوضاع الاقتصادية والجغرافية المختلفة، بالإضافة إلى تناول اثر الإجراءات الإسرائيلية على صمود الأسرة الفلسطينية، من حيث الإجراءات التي اتخذته الأسرة للصمود، والمدة المتوقعة للصمود، فضلاً عن المساعدات التي تلقتها الأسر. ومصدر تلك المساعدات.

كلنا أمل في أن يجد هذا التقرير طريقه في دعم مسيره التخطيط ووضع السياسات واتخاذ القرارات الاستراتيجية المناسبة لتأسيس استراتيجية عمل للتجاوب مع الوضع الناشئ الجديد على الأرض في هذه المرحلة، ومما لا شك فيه ان استمرار تدفق البيانات والمؤشرات حول هذا الجزء العزيز من وطننا المحتل يعتبر من أحد أهم المداخل للتخطيط السليم ووضع السياسات الصحيحة في تنمية الإنسان الفلسطيني وتعزيز صموده في الأراضي الفلسطينية وصولاً إلى تحقيق التنمية الوطنية الشاملة في هذا الوطن.

ونسأل الله أن يتكلل عملنا بالنجاح،،،

لؤي شبانه
رئيس الجهاز

أيلول، 2006

Preface

The Palestinian Central Bureau of Statistics has taken the responsibility, which is in line with the General Statistics Law number 4 of 2000, of the task of providing the official statistics for the development planners, policy-makers, decision-makers, the researchers, students, and all users in all social, economic, geographic, and environmental aspects of the Palestinian society.

The survey of the current social, economic, and environmental indicators of the Palestinian Territory for 2006 was conducted within an integral and comprehensive project that aimed at providing the basic data of the social, economic, environmental, and geographic conditions under the current prevailing situations. The survey is in completion of the activities, which were carried out during the past months, to limit available data and indicators. The survey aims to fill in the shortage in indicators, which were specified through a number of discussions and debates in a workshop held by PCBS and attended by representatives of government institutions and NGOs in the Palestinian Territory. The project is consistent with the new situations in the Palestinian Territory under the unilateral Israeli measures.

This report discusses a number of topics related to the social, demographic, economic, and geographic conditions; in addition to the outcome of the Israeli measures on the resolve of the Palestinian household with respect to the measures taken by such household to remain resolve and the time expected for such resolve to last. The report also deals with the aid the Palestinian households received and the source of such aid.

We hope that this report will succeed in supporting the planning process, policy-making, and strategic decisions-making to establish a work strategy that rises to the new situation. Undoubtedly, the continuation of the overflow of data and indicators about this dear part of our occupied homeland is among the most important accesses to accurate planning and accurate policy-making for the development of the Palestinian people and empowering their steadfastness in the Palestinian Territory in order to arrive to comprehensive national development in this homeland.

September, 2006

**Luay Shabaneh,
President**



Palestinian National Authority

Palestinian Central Bureau of Statistics

Survey of the Impact of the Israeli Unilateral Measures on the Palestinian Households 2006

Main Findings



September, 2006